



DOI: 10.18572/2070-2108-2022-1-13-16

ВИКТИМОЛОГИЧЕСКИЕ АСПЕКТЫ СУДЕБНОГО ТОЛКОВАНИЯ ЧАСТИ 4 СТАТЬИ 111 УГОЛОВНОГО КОДЕКСА РОССИЙСКОЙ ФЕДЕРАЦИИ И ИХ ИЗЛОЖЕНИЕ В РЕШЕНИИ СУДА

Туганов Юрий Николаевич,
главный научный сотрудник Центра исследования проблем правосудия
Российского государственного университета правосудия,
профессор Российской таможенной академии,
академик Российской академии естественных наук,
заслуженный юрист Российской Федерации, доктор юридических наук, профессор
 yurij-tuganov@yandex.ru

Аулов Владимир Константинович,
научный сотрудник Военного университета
Министерства обороны Российской Федерации,
кандидат юридических наук, доцент
 vladimiraulov@list.ru

В статье авторы исследуют виктимологические аспекты судебного толкования части 4 статьи 111 Уголовного кодекса Российской Федерации и их изложение в решении суда. Обращается внимание на недопустимость загромождения текста приговора описанием обстоятельств, не имеющих отношения к существу рассматриваемого дела. Предлагается способ минимизации судебных ошибок, связанных с изложением в приговоре обстоятельств, указанных в п. «б» ч. 2 ст. 111 Уголовного кодекса Российской Федерации, путем уточнения в законе принципов учета виктимологических особенностей поведения потерпевших.

Ключевые слова: судебная деятельность, судебное толкование применимого права, уголовное право, приговор суда.

Victimological Aspects of the Judicial Interpretation of Part 4 Article 111 of the Criminal Code of the Russian Federation and Their Presentation in a Court Ruling

Yury N. Tuganov
Chief Research Scientist of the Center for Study of Justice Issues of the Russian State University of Justice
Professor of the Russian Customs Academy
Member of the Russian Academy of Natural Sciences
Honored Lawyer of the Russian Federation, LL.D., Professor

Vladimir K. Aulov
Research Scientist of the Military University of the Ministry of Defence of the Russian Federation
PhD (Law), Associate Professor

In the article, the authors investigate the victimological aspects of the judicial interpretation of part 4 of Article 111 of the Criminal Code of the Russian Federation and their presentation in the court decision. Attention is drawn to the inadmissibility of cluttering up the text of the verdict with a description of circumstances unrelated to the merits of the case under consideration. A way is proposed to minimize judicial errors related to the statement in the sentence of the circumstances specified in paragraph 'b' of part 2 of Article 111 of the Criminal Code of the Russian Federation through the specification in the law of the principles of taking into account the victimological characteristics of the behavior of victims.

Keywords: judicial activity, judicial interpretation of applicable law, criminal law, court verdict.